
55. konvent Pražského seniorátu ČCE 

4. zasedání, 10. listopadu 2018, Libeň Tisk č. 3

ZPRÁVA SENIORÁTNÍHO VÝBORU PRO KONVENT PRAŽSKÉHO SENIORÁTU 2018

Seniorátní výbor (dále jen SV) informuje svůj konvent o společném životě a činnosti Pražského seniorátu od listopadu 2017 
do října 2018.

1. SENIORÁTNÍ VÝBOR A JEHO SPOLUPRACOVNÍCI
Seniorátní výbor pracoval v třetím roce svého šestiletého funkčního období ve složení: 
 Roman Mazur (senior – domovský sbor Libeň)
 Zdena Skuhrová (seniorátní kurátorka – Hvozdnice) 
 Petr Firbas (1. náměstek seniora – Horní Počernice)

 Daniel Heller (1. nám. seniorátní kurátorky – Dejvice)
 Tomáš Trusina (2. náměstek seniora – Benešov) 
 Tomáš Fendrych (2. nám. senior. kurát. – Střešovice)

Náhradníky byli:
 Lenka Ridzoňová (1. náhr. za kazatele – Střešovice)
 Jan Mašek (1. náhradník za laiky - Dejvice) 

 Pavel Kalus (2. náhradník za kazatele - Žižkov I) 
 Eva Potměšilová (2. náhradnice za laiky - Žižkov II)

Stálými spolupracovníky seniorátního výboru jsou také:
 seniorátní farář Jakub Malý 
 seniorátní účetní Olga Poláková

 seniorátní farář pro mládež Karel Müller

Vzhledem k šíři seniorátní agendy se náhradníci pravidelně účastní schůzí výboru, jsou rovněž členy komise pro posuzování 
žádosti o příspěvky ze seniorátního solidárního fondu a i jinak se zapojují do práce a služby v seniorátu.
Petr Firbas odešel v září 2018 do důchodu, a tím i ze SV (dočasně ho nahradila první náhradnice Lenka Ridzoňová). Tomášovi 
Trusinovi končí šestiletý volební mandát v listopadu 2018. Proto musí konvent v listopadu 2018 vykonat volby do funkcí 
dvou duchovenských náměstků SV, a také na místo druhého farářského náhradníka, kterému rovněž vypršel šestiletý 
mandát. 

2. ROZDĚLENÍ NEFORMÁLNÍCH PATRONÁTŮ NAD SBORY
Neformální patronáty nad sbory seniorátu členů a náhradníků SV byly rozděleny takto: 
 Zdena Skuhrová a Roman Mazur: Benešov, Žižkov II, Dejvice,
Žižkov I, Horní Počernice, Střešovice, Salvátor, Zruč nad 
Sázavou 
 Daniel Heller: Braník, německý sbor, Nusle, Libeň
 Petr Firbas: Jarov, Škvorec, Dobříš, Hvozdnice
 Tomáš Fendrych: Kobylisy, Kliment, Beroun

 T. Trusina: J. Město, Sedlec-Prčice, Soběhrdy, Zruč
 Jan Mašek: Radotín, Uhříněves, Vinohrady
 Lenka Ridzoňová: Libčice, Modřany
 Eva Potměšilová: Strašnice, Kladno
 Pavel Kalus: Vršovice, Smíchov

3. SENIORÁTNÍ FARÁŘ PRO MLÁDEŽ KAREL MÜLLER
Od 1. září 2017 působí jako seniorátní farář pro mládež Karel Müller. Jak je znát z neformálních ohlasů na jeho práci, a 
rovněž z oficiálních zpráv o práci mezi mládeží v seniorátu (např. z jednání se zástupci mládeže v říjnu 2018 nebo ze zprávy 
pro konvent v tisku 6a), ujal se své práce velmi aktivně a kvalitně. Dokáže kolem sebe vytvářet skupiny aktivních účastníků i 
spolupořadatelů mládežnických akcí i oslovit mládež různých skupin biblickými a křesťanskými tématy.

4. PRAVIDELNÉ SENIORÁTNÍ AKCE A SETKÁNÍ
Jarní seniorátní konference s tématem „Síla a slabost českého evangelictví“ dopadla rozpačitě, jak co se týče nižší účasti (asi 
30 osob oproti 60-70 v minulých letech), tak co se týká následných ohlasů na příspěvky i diskusi. 
I v roce 2018 proběhla dvě setkání kurátorů: jarní 21. 4. v Braníku a podzimní 6. října ve sboru Žižkov I.
Pravidelnou jarní rekreaci pro seniory vedla počtvrté za sebou skupina spolupracovníků, která se vytvořila okolo druhého 
žižkovského sboru, tentokrát ovšem pod vedením kladenského faráře Leonarda Tecy (Jaromír Strádal čerpal tříměsíční 
studijní volno). Konala se ve dnech 9. – 17. června. Podrobnější informace jsou podány v tisku poradních odborů a 
pracovních skupin.
Podzimní seniorátní den se letos nekonal kvůli termínovému souběhu s celocírkevními oslavami 100. výročí naší církve. 
Cyklus pastorálních konferencí (= pravidelných měsíčních porad duchovních) měli ve školním roce 2017/18 na starost Lenka 
Ridzoňová, Samuel Hejzlar a Dalibor Antalík. V červnu se konala výletní pastorálka v nově rekonstruované malešické 
Milíčově kapli pražského ochranovského sboru.
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5. DŮLEŽITÉ PERSONÁLNÍ ZÁLEŽITOSTI
Svou duchovenskou práci u Salvátora ukončila k 31. srpnu Lýdia Mamulová. Naopak tamější první farář Tomáš Trusina je 
zde od 1. září činný na plný úvazek, takže administraci uprázdněného benešovského sboru převzal Jiří Ort. Volba nové 
benešovské farářky je plánována na listopad 2018 a její nástup na léto 2019. Nuselskou farářku Martu Zemánkovou (odešla 
do poděbradského seniorátu do sborů Libice nad Cidlinou a Velenice) vystřídal těsně po prázdninách farář Dan Páleník 
(přišel z Teplic). Na rok uprázdněný vinohradský sbor nastoupil od 1. září farář Zdeněk Šorm (přišel z Nového Města na 
Moravě). Dejvický sbor od 1. října znovu obsadil své druhé farářské místo, a to Magdalénou Trgalovou. V září odešel do 
důchodu hornopočernický farář Petr Firbas. Několikatýdenní administrací byl pověřen David Balcar a od 1. listopadu byla za 
novou farářku zvolena Alžběta Hanychová.
Novými kurátory a kurátorkami se stali Tomáš Bedrník (Braník; vystřídal Davida Slabého), Jana Cejpová (Salvátor; vystřídala 
Pavla Janečka), Lenka Langhansová (Beroun; vystřídala Hanu Skleničkovou), Martin Šubert (Strašnice; vystřídal Petra 
Kocnu) a David Vilím (Kliment; vystřídal Petra Černého). 
Při rozdělování „seniorátních“ odměn kazatelům v každém pololetí, na které je pravidelně vyčleněna část z odvodů do 
Personálního fondu, seniorátní výbor přihlížel např. k tomu, zda farář vede velký sbor, je aktuálně činný při přípravě 
pastorálních konferencích nebo je aktivní nad rámec obvyklého sborového a církevního života.

6. VIZITACE SENIORÁTNÍHO VÝBORU
  Nusle (vizitovali Petr Firbas a Daniel Heller v listopadu 2017): 

V Nuslích je vysluhována Večeře Páně dětem i před konfirmací... Předkřestní katecheze trvá někdy i rok... Staršovstvo 
velmi oceňuje pastorační činnost ses. farářky (i mimo sbor)... Ve sboru probíhají všechna tradiční katechetická 
shromáždění... Pracuje zde také  křesťanská služba... Ve sboru se schází mládež, která je zároveň aktivně zapojena do 
činnosti do sboru... Administrativní záležitostí a starosti spojené s provozem a údržbou velké budovy zabírají podle 
některých starších až příliš času... Vztahy ve sboru jsou harmonické, ve sboru nejsou vzájemná napětí, radost ze 
společenství  a  otevřená přátelská atmosféra... Sbor sice stárne, ale objevují se nové mladé rodiny s dětmi, které se 
aktivně zapojují do života sboru... Členové staršovstva přemýšlejí také o misijní činnosti sboru, která se zatím podle 
některých nedaří.

  Beroun (vizitovali Tomáš Trusina a Tomáš Fendrych lednu 2018): 
Společenství tvoří částečně lidé se zázemím v jiných sborech ČCE. Ti jsou vděčni, že tu nacházejí přijetí a domov... Sbor se 
jeví jako živé, milé a otevřené společenství lidí, z různých sociálních a společenských skupin, převážně středního a 
mladšího věku, kteří mají k sobě blízko... Nejen, ale hlavně díky čilým aktivitám faráře Mikuláše Vymětala působí sbor se 
svým sídlem uprostřed berounského náměstí jako místo setkávání otevřené každému příchozímu... Příležitostné a 
netradiční aktivity (Noc kostelů, výstavy, koncerty, Stánek míru) jsou podrobně popsány v pravidelných zprávách pro 
synod, které sbor jako podporované místo podává... Sborové prostory, které tvoří historická budova na náměstí se 
zahradou, jsou více či méně zanedbané... V současné době se sestavuje plán oprav s časovým pořadím podle priorit a 
rozpočet... Občas vázne vzájemná komunikace mezi farářem a staršovstvem a naopak, někdy chybí vzájemná včasná 
informovanost.

  Soběhrdy (vizitovali Roman Mazur a Zdena Skuhrová v únoru 2018): 
Důležitá část staršovstva je tvořena konvertity z dob dospívání či dospělosti... Konfirmační výuka probíhá v rámci 
spolupráce napříč několika sbory (Benešov, Sedlec-Prčice)... Hosté v kostele rádi vystupují, protože je v něm dobrá 
akustika, publikum ovšem častěji tvoří přespolní, domácí příliš nechodí... Dobře fungují měsíční bohoslužby v 
Mnichovicích v kostele CČSH. Vůbec si faráři v regionu dobře rozumějí a udržují spolu pravidelný kontakt... Práci ve Zruči 
by chtěl br. farář udržet, ale bude pro ni zřejmě potřeba najít nějakou novou formu, Zruč by neměla být ani samostatným
sborem ani kazatelskou stanicí... Staršovstvo působí jako funkční orgán, má dobře rozdělenou práci... Vizitující 
soběhrdské povzbudili, aby se „svého“ faráře pokusili udržet na celý úvazek co nejdéle (i za pomoci solidárních 
prostředků seniorátu či církve), protože v rámci celku církve patří soběhrdský sbor k středním.

  Škvorec (vizitovali Petr Firbas a Jan Mašek v červnu 2018): 
Sbor nechal přebudovat prostor bývalé kotelny, kde vznikla menší kuchyňka a sociální zařízení, které budou sloužit jako 
potřebné zázemí kostela i sborových prostor na faře. Pro potřeby sborového života se začala upravovat také druhá farní 
místnost. Prostory využívané sborem se tak zcela oddělily od farního bytu. Sbor tak s výhledem do budoucna účelně 
připravuje faru pro rozvinutější sborovou práci... Obětavost členů sboru stoupá, rostou saláry i sbírky, souvisí to také s 
tím, že se po přestěhování přihlásily nové rodiny, které se aktivně účastní sborového života... Atmosféra sboru je rodinná,
a radostná, ale zároveň také otevřená... Zatím se bohoslužby konají pravidelně 2x za měsíc, teď už i přes prázdniny... 
Poprvé po řadě desetiletí se konala vánoční rodinná slavnost s vánoční hrou...
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7. KURZ „ZÁKLADY EVANGELICKÉ TEOLOGIE“
Aktuální běh tříletého kurzu evangelické teologie pro laiky (dále jen ZET: „Základy evangelické teologie“) pokračuje od ledna 
do listopadu 2018 druhým ročníkem. Z původních 50 zájemců zůstalo přibližně 30 vytrvalců ve dvou „třídách“. První se 
schází ve čtvrtek večer, druhá v sobotu dopoledne, vždy se stejným programem. Na říjen plánujeme víkendové soustředění 
na faře v Libštátu. Větší část z účastníků kurzu ZET nevylučuje možnost, že by se stala výpomocnými kazateli, cesta k tomuto 
cíli ovšem stále ještě není snadná a rychlá.
Setkání a akce kurzu ZET připravuje čtyřčlenný farářský tým: Hana Ducho, Jakub Malý, Roman Mazur a Michal Šourek. Svými 
přednáškami se na vedení kurzu podílejí i další faráři seniorátu, v druhém ročníku nejčastěji Jaroslav Pechar. 

8. DALŠÍ ČINNOST SENIORÁTNÍHO VÝBORU A JEHO ČLENŮ  I SPOLUPRACOVNÍKŮ
Seniorátní výbor se dále věnoval těmto záležitostem:
  jeho členové při různých příležitostech (nejčastěji kvůli přijetí slibu staršovstev) navštívili většinu sborů nebo alespoň vedli 
neformální jednání s jejich zástupci.
  Zdena Skuhrová ve spolupráci s Hugo Ševcem spravuje webové stránky seniorátu. Sleduje rovněž průběžně povinné 
finanční odvody sborů a statistická data o nich. 
  průběžně konzultuje s Karlem Müllerem a členy odboru mládeže jejich práci a aktivity
  spolupodílel se na přípravě a průběhu bohoslužeb u Martina ve Zdi, na kterých byl instalován seniorátní farář pro mládež a
pověřen nově zvolený odbor mládeže
  zajistil místa konání pro pastorální konference v školním roce 2018/19 (Vršovice, Modřany, Kliment) a koordinuje přípravu
a vedení jednotlivých setkání
  podporoval prací svých zástupců (Zdeňka Skuhrová, Tomáš Trusina) správní komisi ve zručském sboru
  podporoval různým způsobem snahy berounských o revitalizaci jejich sboru, především prostřednictvím Tomáše 
Fendrycha, berounského patrona a Petra Firbase
  jednal s berounskými o využívání tamějšího bytu
  projednal a schválil zprávy z podporovaných sborů pro synod (Beroun, Sedlec-Prčice)
  projednával s dobříšskými havarijní stav střechy hořovické synagogy, sídla kazatelské stanice
  na vyžádání moderoval smírčí jednání mezi členy a spolupracovníky německy mluvícího sboru
  konzultoval se škvoreckými jejich plán na rekonstrukci fary
  vyslal své zástupce (Zdenu Skuhrovou a Romana Mazura) na jarní víkendové setkání zástupců seniorátního výboru se 
Synodní radou a vedoucími pracovníky Ústřední církevní kanceláře v Jánských Lázních
  koordinoval práci seniorátních revizorů hospodaření
  vyslal své zástupce Petra Firbase a Tomáše Fendrycha do pracovní skupiny mezinárodního projektu Tripolis
  vyslal svého zástupce Jana Maška do pracovní skupiny k projektu Truhlářská 8
  pověřil svého člena Tomáše Fendrycha jednáním o vzniku seniorátního stavebního odboru
  doporučil Martinu Čapkovou (Vinohrady) k ordinaci na výpomocného kazatele, Tomáše Cejpa k práci ve věznici, Michaela 
Pfanna (Žižkov I) do vikariátu 2018/19, Elišku Havelkovou (Braník) a Michala Chalupského (Libeň) do vikariátu 2019/20, 
Kristinu Camidge jako pastorační pracovnici ve Vršovicích, projednal a doporučil tři farářské žádosti o studijní volno
  projednal a doporučil několik žádostí o příspěvky a půjčky z Jeronýmovy jednoty
  doporučil vybrané osoby ze seniorátu do projektu sociální výpomoci Partnerhilfe
  ve spolupráci s grantovou komisí vedenou Janem Maškem rozdělil „malé“ granty („mikroprojekty“) z Grantového systému 
ČCE, projednal a doporučil sedm diakonických a rozvojových projektů ze sborů seniorátu, které se ucházejí o „velké“ granty 
  jednal o sociálních projektech seniorátu, usiloval o jejich průběžnou podporu a na 15. 11. připravil setkání pro 
dobrovolníky projektu „Polévka pro potřebné“
  jednal o jedné doručené žádosti o čerpání ze seniorátního solidárního fondu
  aktualizoval informace o plánovaných stavebních akcích našich sborů pro Institut plánování a rozvoje hlavního města 
Prahy.
  stanovil osobní příplatky kazatelům na rok 2018 a pololetní odměny
  konzultoval přípravu Strategického plánu s vedením církve
  nabídnul (bez ohlasu) možnost společné seniorátní oslavy 100. výročí církve
  jednal o podpoře horáckého seniorátu, který shání prostředky na nové auto pro seniorátního faráře
  zvolil novou dozorčí radu Střediska křesťanské pomoci Diakonie ČCE
  projednal a schválil směrnice o hospodaření seniorátu
  snažil se doprovázet pracovníky seniorátu v různých obtížných životních situacích
  projednával téma podpory výpomocných kazatelů všech kategorií
  jednal o dalších organizačních a správních záležitostech sborů i seniorátu
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9. ZHODNOCENÍ A VÝHLED
A. Rok 2019 se stane doposud nejvýraznějším předělem na cestě naší církve k samofinancování. Výrazně se zvýší jak 
odvody do Personálního fondu, tak seniorátní i celocírkevní repartice. Tento přeryv bude nejen finanční či hospodářskou 
výzvou, ale ještě více úkolem duchovním a bratrsko-sesterským: Jak vážně bereme svou víru v Krista a roli sborů, ve kterých
ji sdílíme? Za jak důležitou považujeme službu našich kazatelů a kazatelek? Vnímáme celek ČCE po celé naší zemi jako „své“ 
společenství? 

K tomuto důležitému předělu se sbory našeho seniorátu přibližují v dobré formě. Oproti jiným oblastem naší církve 
využíváme mnoha příznivých objektivních faktorů: 
 disponujeme členskou kvantitou (do pražských sborů průběžně přicházejí evangelíci odjinud a ve velkoměstském prostředí 
je zřejmě o něco snazší oslovit i nové zájemce o cestu víry)
 v pražském prostředí jsou členové našich sborů rovněž často nadprůměrně aktivní, zřejmě i proto, že podíl střední a mladší
generace je vyšší než jinde
  mnohé pražské sbory vlastní nájemní byty či domy
  o duchovenská místa v našem seniorátu je solidní zájem, takže i v časech nedostatku kazatelů je relativně snadné obsadit 
sbory v seniorátu, a to nejen v „centrálních“ pražských sborech, ale i na okrajích Prahy (Horní Počernice) nebo ve sborech 
mimo Prahu (Benešov)
Důsledkem je, že všechny sboru seniorátu, i ty nejmenší, mají dobrou naději do budoucna. Opírají se o mezisborová 
partnerství (nyní např. Střešovice – Sedlec-Prčice nebo Smíchov – Hvozdnice), seniorátní solidární fond, ve spolupráci se 
seniorátním výborem vytvářejí a provozují podpůrné projekty podporovaných míst... 
Právě kvůli těmto příznivým vnějším okolnostem seniorátní výbor vyzývá společenství seniorátu: Nezapomeňme, že cesta 
k samofinancování je nejen těžkým úkolem, ale především příležitostí ukázat, co v nás a v naší společné víře v Krista 
skutečně je. Vytrvejme ve své podpoře menších a chudších společenství, nejen v rámci seniorátu, ale i v rámci celku 
církve. To by mohl být nejlepší způsob, jak navázat na přesně stoletou tradici naší církve. 

B. Sbory našeho seniorátu vyvíjejí poměrně hodně aktivit, ale někdy si až příliš vystačí samy. Jako bychom nepotřebovali 
společenství celé církve, neřku-li seniorátu. Ve staršovstvech se někdy špatně hledají noví konventuálové, mezi faráři i laiky 
kandidáti pro různé typy seniorátní práce (letos se např. nepodařilo obsadit pastorálkovou komisi). Zástupce pražských 
sborů (čest vyjimkám!) také nebylo vidět na celocírkevním shromáždění v Pardubicích. A co vypovídá o ostatních detail, že 
jeden sbor seniorátu dodává nadprůměrný počet pracovníků jak do synodní rady, tak do seniorátního výboru? Setkávání a 
spolupráce na nadsborové úrovni představuje důležité lidské pletivo pro soudržnost církve. Do budoucna by se nám 
současné ochabnutí na tomto poli mohlo vymstít, a uprostranit např. sborovému sobectví.

Pane Bože, miluješ nás nepochopitelnou a nepopsatelnou láskou. Děkujeme ti za to. 
Dej, ať i my tě milujeme celým svým srdcem, celou duší a celou svou myslí. Prostě vášnivě. 
Dej nám radost, moudrost, odvahu a obětavost. Jako jednotlivcům i jako tvým sborům. 
Ať přijímáme Kristovo evangelium jako dar i úkol. Ať jsme společně světlem a solí pro svět, ve kterém žijeme.
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